

L'Association canadienne des études sur l'alimentation

Conférence de 2009



Canadian Association of Food Studies

2009 Conference

le 22 au 24 mai, 2009

May 22 – 24, 2009

Université Carleton University, Ottawa

**CANADIAN ASSOCIATION FOR FOOD STUDIES
FOURTH ANNUAL GENERAL MEETING**

**L'ASSOCIATION CANADIENNE DES ÉTUDES SUR L'ALIMENTATION
QUATRIÈME ASSEMBLÉE GÉNÉRALE ANNUELLE**

“CAPITAL CONNECTIONS: NATION, TERROIR, TERRITOIRE”

**May 22 – 24, 2009
le 22 au 24 mai 2009**

Université Carleton University, Ottawa

CONFERENCE PROGRAM - PROGRAMME DE LA CONFÉRENCE

**FRIDAY, MAY 22
LE VENDREDI 22 MAI**

Registration / Inscription

9:30am – 7:00pm Fieldhouse

Field Trips / Sorties Éducatives

**A: Food Fun with the Feds / Visite aux établissements fédéraux liés à l'alimentation
9:30 to 4 pm.**

Meet at 9:15 outside the front doors of the MacOdrum Library at Carleton.

Rencontre à 9 h 15 devant les portes principales de la bibliothèque MacOdrum à Carleton.

B: Byward Market Tour / Visite au Marché Byward

1:00pm to 4:00pm.

Meet outside George-street entrance to Chapters (bookstore) at corner of George and Sussex at 12:45.

Rencontre à 12 h 45 devant l'entrée de Chapters (la librairie) au coin des rues George et Sussex.

C: Food Safety Tour / Visite sur la salubrité des aliments

12:00pm to 5:00pm.

Meet at 11:45 at the main university bus stop on Campus Avenue beside the Minto Centre and across from the O-Train station.

Rencontre à 11 h 45 à l'arrêt d'autobus principal sur la rue Campus, à coté du centre Minto, en face de la station du O-train.

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

**SATURDAY, MAY 23
LE SAMEDI 23 MAI**

7:30am – 7:00pm Inscription / Registration Fieldhouse

**9:00-10:30 WELCOME AND OPENING PLENARY
MOTS DE BIENVENUE ET SÉANCE PLÉNIÈRE**

“Capital Connections: nation, terroir, territoire”

Loeb (LA) C164 Chair / Présidence: Rod McRae, Université York University

Influences of Race and Culture: Food Decision Making in African Nova Scotian Families

Influences du groupe ethnique et de la culture : la prise de décision sur l'alimentation chez des familles africaines de la Nouvelle-Écosse

Dr. Brenda Beagan, Dalhousie University / Université Dalhousie

Le marketing de la malbouffe : les enfants, des cibles parfaites

Marketing of junkfood : kids, a perfect target

Dr. Jean-François Henry, M.Sc. (nutrition), Chiropracticien D.C. / Chiropractor

From Critique to Analysis to Program to Policy to Strategy: Where Food Studies are Going

De la critique à la stratégie en passant par l'analyse, le programme et la politique : vers où se dirigent les études sur l'alimentation

Dr. Wayne Roberts, Toronto Food Policy Council / Conseil de la politique alimentaire de Toronto

Brenda Beagan is a medical sociologist employed in the Faculty of Health Professions at Dalhousie University, where she is also a Tier II Canada Research Chair in Women's Health. Her research focuses on how sociocultural factors – such as race, culture, class, gender and sexual orientation – operate in everyday ways to shape health and health care. In a few studies now, she and colleague Gwen Chapman at UBC's Faculty of Land and Food Systems have explored how sociocultural factors shape food knowledge, beliefs and decision-making. Most recently they completed a CIHR-funded study on family food decision making in four ethnocultural groups in two regions of Canada; and along with Elaine Power, Joséé Johnston and Helen Vallianatos, plus some wonderful graduate students, they are now exploring how class and region shape food decision making within family contexts in ten sites in Canada.

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

Brenda Beagan est sociologue médicale et travaille à la faculté des professions de la santé (Health Professions Faculty) à l'Université Dalhousie, où elle détient également une chaire de niveau deux en tant que chercheuse sur la santé des femmes. Sa recherche porte sur les facteurs socioculturels, tels le groupe ethnique, la culture, la classe sociale, le genre et l'orientation sexuelle et comment ils façonnent la santé et les soins de santé au quotidien. Dans quelques études déjà, elle et sa collègue Gwen Chapman de la faculté des terres agricoles et systèmes alimentaires de l'Université de la Colombie-Britannique (UBC's Faculty of Land and Food Systems) ont examiné comment les facteurs socioculturels structurent la connaissance, les croyances et la prise de décisions sur l'alimentation. Plus récemment, elles ont terminé une étude financée par l'IRNS relativement à la prise de décisions des familles sur l'alimentation dans quatre groupes ethnoculturels de deux régions du Canada; et avec Elaine Power, Josée Johnston et Helen Vallianatos, ainsi qu'avec quelques excellent(e)s étudiant(e)s des cycles supérieurs, elles analysent maintenant comment la classe sociale et la région modèlent la prise de décisions sur l'alimentation dans des contextes familiaux de dix localités au Canada.

Jean-François Henry Docteur en chiropratique (1997) et titulaire d'une maîtrise en nutrition (2005), le Dr Henry a travaillé en tant que chercheur-analyste en matière agroalimentaire pour une organisation de consommateurs (2005-7). Auteur de plusieurs rapports de recherche, il a également participé, en collaboration avec l'OMS, à l'élaboration de lignes directrices afin de promouvoir des systèmes nationaux de sécurité sanitaire des aliments (2005). Il a été membre du Comité de direction et Secrétaire exécutif de l'organisme Sécurité alimentaire Canada (2005-7). Aujourd'hui, il exerce toujours la chiropratique et enseigne les méthodes de recherche et la nutrition clinique à l'Université du Québec à Trois-Rivières (UQTR).

Jean-François Henry Doctor of chiropractic (1997) and holder of a Master's degree in nutrition (2005), Dr Henry has worked as an agrifood researcher-analyst for a consumers' organization (2005-7). Author of several research reports, he has also contributed to the development of guidelines to promote national food safety systems in collaboration with the WHO (2005). He was a member of the Steering committee and the Executive secretary of the organization Food Secure Canada (2005-7). Today, Dr Henry still practices chiropractic and teaches research methodology and clinical nutrition at the Université du Québec à Trois-Rivières (UQTR).

Wayne Roberts is manager of the Toronto Food Policy Council, widely considered one of the world's most influential municipal food policy organizations. He is the author of several books, including two on food: *The No-Nonsense Guide to World Food*, published in 2008, and *Real Food for a Change*, which came out in 1999. He's won many awards, including the Planet in Focus Eco-Hero Award in 2008.

Wayne Roberts est directeur du Conseil de la politique alimentaire de Toronto, amplement considéré comme étant une des organisations de politique alimentaire municipale les plus influentes du monde. Il est l'auteur de plusieurs livres, notamment deux sur l'alimentation : *The No-Nonsense Guide to World Food*, publié en 2008, et *Real Food for a Change*, paru en 1999. Il a remporté de nombreux prix, dont le Eco-Hero Award du festival du film *Planet in Focus* en 2008.

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

10:30-10:45 BREAK / PAUSE CAFÉ

10:45-12:15 Session 1A: “Just” Food Colloque 1A: Des aliments équitables

Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Charles Levkoe, University of Toronto

A Food Stamp Program for Canada?

Un programme de bons alimentaires pour le Canada

Elaine Power, Joanna Moon

School of Kinesiology & Health Studies, Queen’s University

Farmers’ perceptions of fairness and justice in the food system

L’image que les agriculteurs ont de la justice et de l’équité dans le système alimentaire

Julie Fleming, Sarah Wakefield

Department of Geography and Programme in Planning, University of Toronto

Seeds, Food and Rights

Semences, aliments et droits

Brewster Kneen, publisher, The Ram’s Horn newsletter, author

Findings of the Evaluation the Northern Healthy Food Initiative

Résultats de l’évaluation de l’Initiative nordique pour une alimentation saine (Northern Healthy Food Initiative)

Shirley Thompson, Myrle Ballard & Paul Fieldhouse, Natural Resources Institute,
University of Manitoba

**10:45-12:15 Session 1B: Local I: Discourses of Local Food and Terroir /
Colloque 1B: Les discours sur l’agriculture de proximité et le terroir**

Southam (SA) 409 Chair / Présidence: Lenore Newman, Royal Roads Univ.

Terroir: The Fetishization of the Local through a Rescaling of the Geography of Food

Le terroir : l’obsession pour les aliments de proximité à travers le ré-échelonnage de la géographie alimentaire

Rob MacDonald

Always global: Kingston, Ontario’s historical geography of food

Toujours internationale : Kingston, la géographie historique des aliments de l’Ontario

Melanie Bedore, Queen’s University

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

Living in Local Food Landscapes: Dwelling, Terroir and the Production of Place in Local Food Systems

Vivre au milieu des paysages de l'agriculture de proximité : résidence, terroir et territorialisation dans les systèmes alimentaires de proximité
Emily Sinclair, Faculty of Environmental Studies, York University

10:45-12:15 Session 1C Structural Dimensions of Individual Food Practices
Colloque 1C: Les dimensions structurelles des pratiques alimentaires individuelles

Southam (SA) 316 Chair / Présidence: Ellen Desjardins, Wilfrid Laurier

Personal food environments: Spatial, social and subjective dimensions that constitute individual food procurement behaviour

Les milieux alimentaires individuels : les dimensions spatiale, sociale et subjective qui conforment le comportement du consommateur dans l'achat des aliments
Ellen Desjardins, Dept. of Geography, Wilfrid Laurier University

“Check your Kitchen”: Food, Culture, and the Domestic Foodscape in Mid-Twentieth-Century Canada

« Surveillez votre cuisine » : aliments, culture et paysage alimentaire domestique du Canada au milieu du XX^e siècle
Rhona Richman Kenneally, Dept. of Design and Computation Arts, Concordia University

Back to the Kitchen? Cooking, work-life balance and equity

Un retour aux fourneaux? Cuisine, travail-vie personnelle équilibré et équité
Michelle Szabo, Faculty of Environmental Studies, York University

Notes from the corporate kitchen: Working mothers' experience of food choice and food provisioning

Notes sur la cuisine industrielle : l'expérience des mères travailleuses dans le choix des aliments et l'approvisionnement

Joyce Slater, Dept. of Human Nutritional Sciences, University of Manitoba

Gustaaf Sevenhuysen, Dept. of Human Nutritional Sciences, University of Manitoba

Barry Edginton, Dept. of Sociology, University of Winnipeg

John O'Neil, Faculty of Health Sciences, Simon Fraser University

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

12:15-1:00 LUNCH BREAK - DÎNER

**1:00-2:00 Brown Bag Lunch Session – Political Panel on Food Policy
Séminaire casse croûte – Panel politique sur la politique alimentaire**

Southam (SA) 416 Chair / Présidence: Peter Andree, Carleton University

Does Canada need an integrated national food policy?

Carolyn Bennett, Liberal Party/ Parti libéral

Elizabeth May, Green Party/ Parti vert

Others/Autres: TBD

N.B. All political parties in parliament (as well as the Green Party) were invited to attend this Panel.

2:00-2:15 BREAK / PAUSE CAFÉ

**2:15-3:45 Session 2A: Evidence-Based Policy? The Relationship between
Academic Research and Federal Policy-Making
Colloque 2A: Une politique basée sur les preuves? Le rapport entre la
recherche universitaire et l'élaboration des politiques fédérales**

**Southam (SA) 409 Chair / Présidence: Mustafa Koc, Ryerson University
Session Organizers / Organismes de colloque:
Peter Andree & Sarah Martin, Carleton University**

Title TBD

Dr. Hasan Hutchinson, Health Canada, Director General, Health Products and Food Branch, Office of Nutrition Policy and Promotion

Food Safety, Nutrition and Public Health Policy

Sécurité alimentaire, nutrition et politique en matière de santé publique

Dr. Howard Morrison, Public Health Agency of Canada

The Academic-Public Service Interface: Some reflections

L'interface université-fonction publique : quelques réflexions

Mariellen Chisholm, Agriculture and Agri-Food Canada, Director, Food Safety & Quality

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

2:15-3:45 Session 2B: More Than Words: The Language of Food
Colloque 2B: Le langage de l'alimentation : plus que des mots

Southam (SA) 317 Chair / Présidence: Marc Charron, University of Ottawa

Translating the World of Food Studies: an All-Canadian Affair

Traduire les food studies: une affaire bien canadienne

Marc Charron and the students of TRA4534A, School of Translation and Interpretation,
University of Ottawa

*SFONGIA vs. SFUNGIA, a Journey in Time and Space: a Story of a Certain Family of
Food Words and Food Concepts from Antiquity to Modern Times*

*SFONGIA vs. SFUNGIA à travers le temps et l'espace: l'histoire d'une certaine famille
de mots culinaires et recettes de cuisine de l'Antiquité aux temps modernes*

Alexandra Grigorieva, Independent Researcher, Member of CHO

Drawing lines: Is Aboriginal food "ethnic"?

Définir les critères : la cuisine autochtone est-elle une cuisine « ethnique »?

Lise Luppens, Queen's University

2:15-3:45 Session 2C: Local II: Social, Spiritual and Physical Connections
**Colloque 2C: Les liens entre les aspects sociaux, spirituels et
physiques**

Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Steffanie Scott, University of Waterloo

*Food consumption and distribution of Innu country foods: the social, spiritual and
physical dimensions of wild foodstuff*

*La distribution et la consommation d'aliments du pays Innu : les dimensions sociale,
spirituelle et physique des produits alimentaires sauvages*

Damian Castro, Memorial University of Newfoundland

*A Comparative Case Study of Nova Scotia Farmers' Markets: Exploring Connections
Among People, Places and Food*

*Une étude de cas comparative des marchés des agriculteurs de la Nouvelle-Écosse :
explorer les liens entre les personnes, les lieux et les aliments*

Kristen Lowitt, Research Symposia Coordinator, Organic Agriculture Centre of Canada

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

Place and identity: First Nations' connections with food production and consumption in cultivated and forest gardens

Lieux et identités : les liens des Premières nations avec la production et la consommation d'aliments provenant des jardins et de la forêt

Joseph LeBlanc, Lakehead University

Mirella Stroink, Department of Psychology, Lakehead University

Connie Nelson, School of Social Work, Lakehead University

**2:15-3:45 Session 2D: Aboriginal Food Security
Colloque 2D: Sécurité alimentaire autochtone**

Southam (SA) 316 Chair / Présidence: David Welch, Université d'Ottawa

Resilience in Aboriginal Communities: Traditional Foods as Preservation of Identity

La résilience dans les communautés autochtones : les aliments traditionnels et la défense de l'identité

Josette Cattan, École de service social, Université d'Ottawa

Social justice for First Nations, Inuit and Métis people: The Right to Food, Health, and Cultures

La justice sociale pour les Premières nations, les Inuits et les Métis : le droit à l'alimentation, la santé et la culture

Emily Lecompte, Department of Psychology, University of Ottawa

Indigenous Food Security and Sovereignty in a Changing Climate

La sécurité alimentaire autochtone et la souveraineté à l'époque des changements climatiques

Ben Powless, Human Rights, Indigenous Peoples and the Environment, Carleton Univ.

The Role of Community Gardens in Aboriginal Food Security

La vocation des jardins communautaires dans la sécurité alimentaire autochtone

Claire Sales, École de service social, Université d'Ottawa

3:45-4:00 BREAK / PAUSE CAFÉ

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

**4:00-5:30 Session 3A: Reflexivity in Food Practices, Research & Activism
Colloque 3A: La réflexion sur les pratiques alimentaires, la
recherche et l'activisme**

Southam (SA) 409 Chair / Présidence: Michelle Szabo, York University

*You Don't Know How it Feels: A Postmodern Autoethnography Examining One
Adolescent's Experience of Chronic Illness*

*L'analyse auto-ethnographique postmoderne d'une expérience adolescente de la maladie
chronique*

Jessica Diener

Socially Conscious Decision Making and Vegetarian Diets

La prise de décision socialement responsable et les diètes végétariennes

Vanessa Holm, York University

*Researchers' experiences of shame and class during qualitative interviewing on family
food practices*

*Les expériences des chercheurs lors d'entrevues qualitatives sur les pratiques
alimentaires des familles teintées par la honte et la classe sociale*

Sonya Sharma, Department of Food, Nutrition and Health, Univ. of British Columbia;

Michelle Szabo, Environmental Studies, York University

Kaaren Christ

A Retrospective on Food Security in Toronto

Une rétrospective sur la sécurité alimentaire à Toronto

Jennifer Welsh, School of Nutrition, Ryerson University

**4:00-5:30 Session 3B: Perspectives on Food Insecurity
Colloque 3B: Les perspectives de la sécurité alimentaire**

Southam (SA) 317 Chair / Présidence: Charles Levkoe, University of Toronto

Food Insecurity in Aboriginal Urban Households

L'insécurité alimentaire dans les foyers autochtones urbains

Emily Lecompte, James MA McKinnon, Elizabeth Kristjansson, University of Ottawa

*A process evaluation of the Bon Appétit program: A campus-based food bank at the
University of Ottawa*

*Un processus d'évaluation du programme Bon Appétit : Une banque alimentaire sur le
campus de l'Université d'Ottawa*

Andrea Azurdia, Emily Lecompte, Emily Sibbald, Psychology, University of Ottawa

Saturday May 23 – le samedi 23 mai

Exploring Institutional Responses to Food Insecurity

À la recherche de réponses à l'insécurité alimentaire

Sarah Wakefield, Dept. of Geography and Programme in Planning, University of Toronto

4:00-5:30 Session 3C: New Measurements & Concepts in the Food System
Colloque 3C: Nouveaux concepts et mesures du système alimentaire

Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Catherine Phillips, Bishop's University

Track & Yield: Operationalizing the Water Footprint Concept within Ontario's Food and Beverage Industry

Suivre la production à la trace : Opérationnalisation du concept de l'empreinte environnementale de l'eau dans l'industrie alimentaire et des boissons de l'Ontario

Korice Moir, Water Policy Fellow, Walter and Duncan Gordon Foundation

Towards a more value-added seafood industry ? From concept to measurement

Valorise-t-on davantage notre ressource halieutique ? Du concept à la mesure

Maurice Beaudin, Université de Moncton, Campus de Shippagan

4:00-5:30 Session 3D: Workshop: Challenges of Funding Interdisciplinary Research in Food Studies
Colloque 3D: Atelier : Les défis posés par le financement de la recherche interdisciplinaire des études sur l'alimentation

Southam (SA) 316 Chair / Présidence: Mustafa Koc, Ryerson University

Participants: Mustafa Koc, Rod MacRae, Anne-Marie Hamelin, Andrea Noack, Ozlem Guclu-Ustundag

7:30-9:30 CAFS BANQUET – The Green Door Restaurant

“Feeding the Soul - Learning to Eat – Time to Connect”

Guest Speaker: Henry Lickers

« Nourrir l'âme, apprendre à s'alimenter et échanger »

Conférencier : Henry Lickers

(see abstracts section, p.40 for details)
(voir p. 40 pour de plus amples informations)

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

**SUNDAY, MAY 24
LE DIMANCHE 24 MAI**

7:30am – 7:00pm Registration / Inscription Fieldhouse

**9:00-10:30 Session 4A: Food Safety and Diversity: Sharing Knowledge across Cultures
Colloque 4A: Sécurité alimentaire et diversité : l'échange de connaissances entre les cultures**

Southam (SA) 409 Session Organizer & Chair / Présidence et organisateur de colloque: Sandy Isaacs, Public Health Agency of Canada

Immigration and Food Safety Concerns in the Modern Food System

L'immigration et les inquiétudes relativement à la salubrité des aliments dans le système alimentaire moderne

Mustafa Koc, Ryerson University

Ozlem Guclu-Ustundag, Dept. of Sociology, Ryerson University

Public Health professionals – experiences and knowledge in working with diverse communities to promote food safety

Les professionnels de la santé publique; expériences et connaissance découlant du travail avec diverses communautés pour la promotion de la salubrité des aliments

Andrew Papadopoulos, Dept of Population Medicine, University of Guelph

Barbara Marshall, Public Health Agency of Canada

Food Safety and Temporary Foreign Workers in the food industry

La salubrité des aliments et les travailleurs temporaires étrangers dans l'industrie alimentaire

Jenna Hennebry, Dept of Sociology, Laurier University

The cultural competency of public health and food safety: What's the message?

Le savoir-faire culturel de l'Agence de la santé publique : quel est le message?

Sandy Isaacs, Public Health Agency of Canada & School of Nursing, McMaster Univ.

**9:00-10:30 Session 4B: The Politics of Food
Colloque 4B: Les politiques alimentaires**

Southam (SA) 617 Chair / Présidence: Elaine Power, Queen's University

Democratizing Capitalism to Deal with Global Hunger

Démocratiser le capitalisme pour traiter le problème de la faim dans le monde

Robert Albritton, Professor Emeritus, Political Science/Social & Political Thought, York University

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

The Politics of Scientific Eating and Growing
Les politiques scientifiques sur l'alimentation et la croissance
Yuri Yarin, Environmental Studies, York University

Exploring Vectors for the Globalization of the 'American Diet'
À la recherche de vecteurs pour la mondialisation de la 'Diète américaine'
Tony Winson, Dept. of Sociology and Anthropology, University of Guelph

Introducing Democracy without Food Democracy: Transitional Food Systems in the Western Balkans
L'introduction de la démocratie sans redistribution alimentaire : les systèmes alimentaires en transition dans les Balkans de l'Ouest
Irena Knezevic, Communication and Culture, York/Ryerson Universities

9:00-10:30 Session 4C: Food Activism: Movements for Change
Colloque 4C: Activisme alimentaire : des mouvements pour le changement

Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Steffanie Scott, University of Waterloo

Sustainable Food and the Community Food Centre Approach: Challenging Spatial Binaries
Les aliments durables et l'approche des centres alimentaires communautaires : des espaces dualistes stimulants
Charles Z. Levkoe, University of Toronto, Dept. of Geography and Program in Planning

Transitions of scope and identity in the organic 'movement' in Canada and the US
Portée et identité en transitions dans le 'mouvement' organique au Canada et aux États-Unis
Lisa F. Clark, York University

Education Toward Sustainable Food Systems: Field, Online, Classroom, Conference
L'éducation pour des systèmes alimentaires durables : dans les champs, en ligne, dans les salles de classe, en conférence
Andrew McCann, Sustainable Local Food for All Canadians, St. Lawrence College

10:30-10:45 BREAK / PAUSE CAFÉ

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

**10:45-12:15 Session 5A: Community-Based Knowledge Production
Colloque 5A: La production de connaissances communautaires**

**Southam (SA) 409 Co-Chairs / Présidence: Peter Andrée, Carleton University
Cathleen Kneen, FoodSecure Canada**

*How can video documentary enhance participatory action research?
Comment un vidéo documentaire peut faire la promotion de la recherche-action?*
Martha Stiegman, Concordia University

*Community organizations, academia, and “evidence-based policy”
Les organisations communautaires, le milieu universitaire et les « politiques fondées sur
l'expérience »*
Cathleen Kneen: FoodSecure Canada

*Community-Based Research in Food Studies at Carleton: Humble beginnings but big
dreams*
*La recherche communautaire dans les études sur l'alimentation à Carleton : des débuts
modestes, mais de grands espoirs*
Peter Andree, Carleton University

**10:45-12:15 Session 5B: Directions in Food Law and Policy
Colloque 5B: Les orientations dans la réglementation et la politique
alimentaire**

Southam (SA) 617 Chair / Présidence: Sarah Wakefield, University of Toronto

*Strengthening Leadership to Promote Children's Health, and Wellbeing: A North-South
Partnership*
*Renforcer le leadership pour promouvoir la santé des enfants et leur bien-être : un
partenariat nord-sud*
C. Henry, B. Kalyn, A. Neufeld, R. Dobson & S. Whiting, University of Saskatchewan
D. Ramdath, University of the West Indies, Trinidad; S. Mangroo, Ministry of Education,
Trinidad and Tobago

*Who Speaks for Animals? Legitimacy and Representation in Animal Welfare
Standardization*
*Qui parle au nom des animaux? La légitimité et la représentation dans la normalisation
de la protection des animaux.*
Andrea Bradley, Environmental Studies & Law, York University

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

Regional Authorities' Roles and Responsibilities in Food Policy
Rôles et responsabilités des autorités régionales dans la politique alimentaire
Courtenay Ellingson & Steffanie Scott, Dept. of Local Economic Development,
University of Waterloo

Emerging narratives of food system sustainability in Vietnam
Début d'exposés sur la durabilité du système alimentaire au Vietnam
Steffanie Scott, University of Waterloo

10:45-12:15 Session 5C: Knowledge Exchange Learnings in Food Security
Colloque 5C: Apprentissages par l'échange de savoir sur la sécurité alimentaire

Southam (SA) 317 Chair / Présidence: Mustafa Koc, Centre for Studies in Food Security, Ryerson University

Mustafa Koc, Ryerson University

Dawn Sheppard, Public Health Agency of Canada

Kerry Robinson, Public Health Agency of Canada

12:15-1:45 LUNCH & CAFS AGM
DÎNER et AGA de l'ACEA

Paterson (PA) 303

1:45-3:15 Session 6A: Scaling up Urban Agriculture in Toronto
Colloque 6A: Augmentation graduelle de l'agriculture urbaine à Toronto

Southam (SA) 617 Chair / Présidence: Lauren Baker, Sustain Ontario

Building an urban food production system: could Toronto provide 10% of its fresh vegetable requirements from within its own boundary?
Mettre sur pied un système urbain de production alimentaire : la ville de Toronto peut-elle cultiver 10 % de ses besoins en légumes à l'intérieur de ses limites?
Rod MacRae, Faculty Environmental Studies, York University

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

Planning for production: reclaiming urban space to grow food
Planifier pour produire : récupérer l'espace urbain pour l'agriculture
Lauren Baker, Sustain Ontario

The tangled web of regulation, zoning and land-use issues: setting the precedent to farm in the city
Le réseau enchevêtré de la réglementation, du zonage et des questions d'occupation des sols
Marc Michalak

The Toronto urban farmer's network: history, process, and vision
Le réseau torontois des agriculteurs urbains : histoire, processus et vision
James Kuhns, MetroAg Alliance for Urban Agriculture

Parc Downsview Park: Toronto's cultivation campus?
Parc Downsview Park : campus de l'agriculture de Toronto?
Joe Nasr, MetroAg - Alliance for Urban Agriculture

1:45-3:15 Session 6B: Local III: The place of Local in Food Security, Food Sovereignty and Sustainability
Colloque 6B: La place de la proximité dans la sécurité alimentaire, la souveraineté alimentaire et la durabilité

Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Lisa Clark, York University

Exploring the organic agriculture practice in Mexico: an opportunity for small farmers to feed themselves?
À la recherche de pratiques d'agriculture organique au Mexique : une possibilité d'autosubsistance pour les petits agriculteurs
Tania Hernandez-Cervantes, Environmental Studies, York University

100-Mile Markets: Eating in Place and the Real Meaning of Homeland Security
Marchés de produits cultivés dans un rayon de 100 milles : se nourrir sur place ou la véritable signification de la sécurité du terroir
Jennifer Sumner, Adult Education and Community Development Program, OISE/
University of Toronto

Local Food and Foods of Locality: The "Taste of Place" and Community Sustainability
L'alimentation de proximité et les aliments du coin : le « goût des lieux » et la viabilité de la collectivité
Lenore Newman, Royal roads University

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

Food Culture as a Form of Food System Resilience

La culture alimentaire en tant que forme de résilience du système alimentaire

Jean-Charles Le Vallée, Centre for Food Security Studies, Ryerson U

**1:45-3:15 Session 6C: Workshop: Teaching Food as Side Dish and/or Entrée
Colloque 6C: Atelier: L'enseignement de la cuisine comme plat
d'accompagnement ou en entrée**

**Southam (SA) 409 Session organizer & Chair / Présidence: Catherine Phillips,
Dept. of Environmental Studies & Geography, Bishop's University**

3:15-3:30 – BREAK / PAUSE CAFÉ

**3:30-5:00 Session 7A: CAFS Working Group A: CAFS Sustainable Agri-Food
Systems' Working Group
Colloque 7A: Groupe de travail A de l'ACEA Atelier: CAFS
Sustainable Agri-Food Systems' Working Group / Groupe de travail
de l'ACEA pour des systèmes agroalimentaires viables**

**Southam (SA) 505 Chair / Présidence: Steffanie Scott, Univ. of Waterloo
Session Organizer / organisateur de colloque: Peter Andree,
Carleton University**

*This session will be organized as a roundtable/workshop to brainstorm ideas for creating
a sustainable agri-food system working group within CAFS.*

*Ce colloque sera organisée sous forme de table-ronde ou d'atelier et utilisera la
technique de remue-méninges visant la mise sur pied d'un groupe de travail pour un
système agroalimentaire viable à l'ACEA.*

**3:30-5:00 Session 7B: CAFS Working Group B
Colloque 7B: groupe de travail B de l'ACEA**

Southam (SA) 317

*An opportunity for attendees interested in similar issues who have made alliances either
before or during the conference to form CAFS working groups and begin brainstorming
and strategizing.*

Sunday May 24 – le dimanche 24 mai

Une occasion pour les participants ayant des intérêts communs et qui ont tissé des alliances avant ou durant la conférence de former des groupes de travail ACEA pour commencer à faire du remue-méninges et à penser stratégie.

**3:30-5:00 Session 7C: CAFS Working Group C
Colloque 7C: groupe de travail C de l'ACEA**

Southam (SA) 409

An opportunity for attendees interested in similar issues who have made alliances either before or during the conference to form CAFS working groups and begin brainstorming and strategizing.

Une occasion pour les participants ayant des intérêts communs et qui ont tissé des alliances avant ou durant la conférence de former des groupes de travail ACEA pour commencer à faire du remue-méninges et à penser stratégie.

**3:30-5:00 Session 7D: CAFS Working Group D
Colloque 7D: groupe de travail D de l'ACEA**

Southam (SA) 617

An opportunity for attendees interested in similar issues who have made alliances either before or during the conference to form CAFS working groups and begin brainstorming and strategizing.

Une occasion pour les participants ayant des intérêts communs et qui ont tissé des alliances avant ou durant la conférence de former des groupes de travail ACEA pour commencer à faire du remue-méninges et à penser stratégie.